

ရိုဟင်ဂျာလူမျိုးစုများသည် ရခိုင်ပြည်တွင် ဖြစ်တည်မှုအတွက် ခြိမ်းခြောက်မှုအန္တရာယ်ကို ရင်ဆိုင်နေရ

ရိုဟင်ဂျာအဖွဲ့အစည်းများမှ နိုင်ငံတကာ လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ အကူအညီများ ပေးရန် အရေးတကြီး တောင်းဆို

- ၂၀၁၆-၂၀၁၇ ခုနှစ် လူမျိုးတုံးသတ်ဖြတ်သော တိုက်ခိုက်မှုများနောက်ပိုင်း ရခိုင်ပြည်နယ် တွင် ကျန်ခဲ့သော ရိုဟင်ဂျာ ၆၀၀,၀၀၀ အနက် သုံးပုံတစ်ပုံသာလျှင် ၎င်းတို့၏ မူလနေရပ် များတွင် ကျန်ရှိတော့ကြောင်း ကျွန်ုပ်တို့ ခန့်မှန်းသည်။
- ဘူးသီးတောင်နှင့် မောင်တောမြို့နယ်များတွင် သောင်းနှင့်ချီသော ရိုဟင်ဂျာများသည် နေရပ် စွန့်ခွာ ထွက်ပြေးနေကြရသည်။
- ဘူးသီးတောင်မြို့ပေါ်ရှိ ရိုဟင်ဂျာများကို ရက်စွဲတပ်တော် (AA) မှ မေလ ၁၈ ရက်နေ့ နံနက် ၁၀ နာရီ နောက်ဆုံးထား၍ မြို့မှ ထွက်ခွာရန် အမိန့်ပေးခဲ့သည်။ ဘူးသီးတောင်မြို့ပေါ်တွင် မည်သည့် တိုက်ပွဲမှ ဖြစ်ပွားခြင်း မရှိခဲ့ပေ။ မေလ ၁၇ ရက် နေ့ ညပိုင်းတွင် AA တပ်ဖွဲ့ဝင် များ သည် နေအိမ်များမှ လူများကို ထွက်ပြေးရန် မိုးပေါ် ခြောက်လှန့်ပစ်ခတ်ခဲ့ပြီး ပစ္စည်း ဥစ္စာများ လုယက်ကာ နေအိမ်များကို မီးရှို့ခဲ့သည်။ အမျိုးသမီးများ၊ ကလေးသူငယ်များနှင့် သက်ကြီးရွယ်အိုများ အပါအဝင် သောင်းနှင့်ချီသော ရိုဟင်ဂျာများသည် သူတို့ အသက်ရှင် ရေးအတွက် မဖြစ်မနေ ထွက်ပြေးခဲ့ရသည်။ ရက်စွဲတပ်တော်မှ ကျူးလွန်ခဲ့သော ရက်စက် ယုတ်မာမှုအားလုံးကို ကျွန်ုပ်တို့ရှုတ်ချသည်။
- အိုးမဲ့အိမ်မဲ့ စစ်ရှောင်ထွက်ပြေးနေရသော ရိုဟင်ဂျာများတွင် စားနပ်ရိက္ခာနှင့် နေစရာ မရှိပေ။ ငတ်မွတ်ခေါင်းပါးမှု၊ သန့်ရှင်းသောရေနှင့် ကျန်းမာရေး စောင့်ရှောက်မှုများ မရရှိ ခြင်းကြောင့် မကြာမီ သေဆုံးသူဦးရေ တိုးလာဖွယ်ရှိသဖြင့် နိုင်ငံတကာ လူသားချင်း စာနာ ထောက်ထားမှု အကူအညီများ အရေးတကြီး လိုအပ်နေသည်။

ရခိုင်ပြည်နယ်ရှိ ရိုဟင်ဂျာလူမျိုးစုများ အပေါ် အစုလိုက်အပြုံလိုက် အဓမ္မရွှေ့ပြောင်း ထွက်ပြေး စေ မှုနှင့် လူ့အခွင့်အရေး ချိုးဖောက်မှုများ ရပ်တန့်စေရန်၊ နိုင်ငံတကာ လူသားချင်းစာနာ ထောက်

ထားမှုဥပဒေကို လိုက်နာရန်၊ ရက်စွဲပြင်ဆင်မှုများ/ရက်စွဲပြင်ဆင်မှုအား ချက်ချင်း ဖိအားပေးရန် နိုင်ငံတကာ အသိုင်းအဝန်းအား ရိုဟင်ဂျာအဖွဲ့အစည်းများမှ ယနေ့ တိုက်တွန်းလိုက်သည်။

ရခိုင်ပြည်နယ်အတွင်းရှိ ရက်စွဲပြင်ဆင်မှုများ/ရက်စွဲပြင်ဆင်မှု ထိန်းချုပ်ထားသော နယ်မြေများတွင် ရိုဟင်ဂျာများအပါအဝင် လူမျိုးစုများအားလုံးသို့ နိုင်ငံတကာ လူသားချင်းစာနာ ထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ အကူအညီများ လုံခြုံပြီး ကန့်သတ်မှုမရှိ ပေးပို့နိုင်ရေးအတွက် ၎င်းတို့နှင့် ကောင်းမွန်စွာ ထိတွေ့ဆက်ဆံရမည်။

ဗမာစစ်တပ်သည် ၎င်းတို့သိမ်းပိုက်ထားသော ဒေသများမှ လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ အကူအညီများ ပေးပို့ခြင်းကို ကန့်သတ်ထားသဖြင့် စစ်အုပ်ချုပ်ရေးမှ လွတ်မြောက်ထားသော ရခိုင်ပြည်နယ် မြောက်ပိုင်းဒေသများသို့ လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှု အကူအညီများ ဘေးကင်းစွာ ပေးပို့နိုင်ရေးအတွက် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ် အစိုးရအား ၎င်းတို့၏ နယ်စပ်များဖွင့်ပေးရန် ကျွန်ုပ်တို့ တိုက်တွန်း တောင်းဆိုသည်။ နိုင်ငံတကာ အလှူရှင်များ၊ ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့များနှင့် INGO နိုင်ငံတကာ အစိုးရမဟုတ်သော အဖွဲ့အစည်းများသည် လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ အသက်သွေးကြော ဖွင့်လှစ်နိုင်ရေးအတွက် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ် အစိုးရ၊ ရက်စွဲပြင်ဆင်မှုများ/ရက်စွဲပြင်ဆင်မှု တို့နှင့် ထိတွေ့ဆက်ဆံရမည်။

လူ့အခွင့်အရေးဆိုင်ရာ မဟာမင်းကြီးရုံး၊ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ ကုလသမဂ္ဂ အထူးအစီရင်ခံစာ တင်သွင်းသူနှင့် မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ လွတ်လပ်သော စုံစမ်းစစ်ဆေးရေး ယန္တရားတို့အား လက်ရှိ ဖြစ်ပေါ်နေသော အကျပ်အတည်းနှင့် ပတ်သက်၍ လူသိရှင်ကြား အစီရင်ခံစာပြုရန်နှင့် လူ့အခွင့်အရေး ချိုးဖောက်မှုများအတွက် တာဝန်ရှိသူများကို အရေးယူရန်၊ နောင်အနာဂတ် တရားစွဲဆိုမှုများအတွက် သက်သေအထောက်အထားများ စုဆောင်းထားရှိရန်၊ ရည်ရွယ်ချက်ဖြင့် စုံစမ်းစစ်ဆေးမှုများ ချက်ချင်း စတင်ရန် ကျွန်ုပ်တို့ တောင်းဆိုသည်။

လက်ရှိ အကျပ်အတည်းကို ဆွေးနွေးရန်၊ ရိုဟင်ဂျာများအပေါ် အစုလိုက်အပြုံလိုက် အဓမ္မရွှေ့ပြောင်းစေမှုနှင့် လူ့အခွင့်အရေး ချိုးဖောက်မှုများကို အဆုံးသတ်ရန်၊ ရက်စွဲပြင်ဆင်မှုအား တိုက်တွန်းရန်၊ ကုလသမဂ္ဂ လုံခြုံရေး ကောင်စီ အစည်းအဝေးကို အမြန်ခေါ်ယူရေးအတွက် ဗြိတိန်အစိုးရကို ကျွန်ုပ်တို့ တိုက်တွန်းတောင်းဆိုသည်။

မကြာသေးမီက ပြုလုပ်ခဲ့သော ကုလသမဂ္ဂ လုံခြုံရေးကောင်စီ အစည်းအဝေးတွင် ရခိုင်ပြည်နယ်အတွင်း လက်ရှိအကျပ်အတည်းကို ကာကွယ်ရန် ကြိုးစားနိုင်သည့် အခွင့်အရေးတရပ် လက်လွတ်

သွားသည့်အတွက် ကျွန်ုပ်တို့ စိတ်ပျက်နေဆဲ ဖြစ်သည်။ လုံခြုံရေးကောင်စီ အဖွဲ့ဝင်များသည် ရိုဟင်ဂျာများကို ကာကွယ်ရန် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာတရားရုံးက အမိန့်ချထားသည့် ယာယီ အစီအမံ များအား စစ်အုပ်စု၏ ချိုးဖောက်မှုများကို ကိုင်တွယ်ဖြေရှင်းရန် ပျက်ကွက်ခဲ့သည်။ အလားတူ နိုင်ငံတကာ ဥပဒေကို လိုက်နာရန် ရက်စွဲတပ်တော်အား တိုက်တွန်းတောင်းဆိုရန် ပျက်ကွက်ခဲ့သည်။ ရခိုင်ပြည်နယ်သည် ဗမာစစ်အာဏာရှင် အုပ်ချုပ်မှုလက်အောက်မှ နောက်ဆုံး လွတ်မြောက် သည့်အခါ ရခိုင်ပြည်နယ်၏ ငြိမ်းချမ်းစွာ အတူယှဉ်တွဲနေထိုင်ရေး၊ ထိရောက်သော အုပ်ချုပ်ရေးနှင့် ရခိုင်ပြည်နယ် စီးပွားရေး ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးတို့အတွက် အတူတကွ အလုပ်လုပ်ကြရန်၊ ရခိုင် ပြည်နယ်ရှိ လူမျိုးစုံ၊ ဘာသာစုံ ရပ်ရွာလူထုများအားလုံး ပါဝင်သော တွေ့ဆုံဆွေးနွေးရေး လုပ်ငန်းစဉ် တစ်ရပ်ကို ကျွန်ုပ်တို့ အဆိုပြုသည်။

ယခုတဖန် သိန်းနှင့်ချီသော ရိုဟင်ဂျာများသည် ၎င်းတို့၏ အသက်ဘေးအတွက် ထွက်ပြေးနေ ကြရ သည်။ နိုင်ငံတကာအသိုက်အဝန်းသည် ဖြစ်ပေါ်လာနိုင်သည့် အရာများနှင့် ပတ်သက်၍ ကြိုတင် သတိပေးခဲ့သော်လည်း အရေးတယူ လုပ်ဆောင်ရန် ပျက်ကွက်ခဲ့ပြန်သည်။ ယခုအချိန်သည် မည်သည့်အရာများ ဖြစ်ပျက်နေကြောင်း သို့မဟုတ် အခြေအနေ မည်မျှရှုပ်ထွေးနေကြောင်း ရှင်းရှင်းလင်းလင်း မသိရဟု ပြောဆိုမှုများနောက်ကွယ်တွင် ပုန်းအောင်းနေရမည့်အချိန် မဟုတ်ပေ။ ကျွန်ုပ်တို့ ယခင်က ဤသို့ ကြံ့ခဲဖူးပြီး ဖြစ်သည်။ ယခုအချိန်သည် ရဲရင့်စွာ လုပ်ဆောင်ရမည့် အချိန် ဖြစ်သည်။

လက်ရှိ ဘူးသီးတောင် အခြေအနေ

ဘူးသီးတောင်မြို့တောင်ဘက်ရှိ ဇော်ဘော်ဖာရာ (တက်ရာ) ကျေးရွာတွင် မေလ ၁၇ ရက် နံနက် ပိုင်းက AA နှင့် ဗမာ့တပ်မတော်တို့ တိုက်ပွဲပြင်းထန်စွာ ဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ ရိုဟင်ဂျာအရပ်သား အများအပြား သေဆုံးခဲ့၊ ဒဏ်ရာရရှိခဲ့ပြီး အချို့မှာဘူးသီးတောင်မြို့ပေါ်ရှိရာ ဘေးလွတ်ရာသို့ ထွက်ပြေးခဲ့ကြသည်။

မေလ ၁၈ ရက်နေ့ နံနက် ၁၀နာရီတွင် ရိုဟင်ဂျာများအားလုံးကို ဘူးသီးတောင်မြို့မှ ထွက်ခွာရန် ရက်စွဲတပ်တော်က အမိန့်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ လွန်ခဲ့သည့် ရက်များနှင့် သီတင်းပတ်များအတွင်း ရိုဟင်ဂျာ ကျေးရွာများ တိုက်ခိုက်ခံရပြီးနောက် သောင်းနှင့်ချီသော ရိုဟင်ဂျာ စစ်ဘေးရှောင်များ သည် ဘူးသီးတောင်မြို့ပေါ်တွင် ခိုလှုံနေခဲ့ကြသည်။

ရိုဟင်ဂျာ ဒေသခံများနှင့် စစ်ရှောင်ဒုက္ခသည်များသည် အခြား မည်သည့်နေရာမျှ သွားစရာ မရှိသောကြောင့် မြို့တွင်းမှ ထွက်ခွာရန် ငြင်းဆိုခဲ့သည်။ နောက်ဆုံး သတ်မှတ်ထားသည့် အချိန် မကုန်ဆုံးမီ ရက်ချိတ်တပ်တော်မှ စစ်သားများသည် မြို့ကို ဝိုင်းထားခဲ့သည်။ မျက်မြင်သက်သေများ၏ အဆိုအရ ၎င်းတို့သည် နေအိမ်များမှ လူများ ကြောက်လန့်ထွက်ပြေးစေရန် မိုးပေါ်သို့ သေနတ်ဖြင့် ပစ်ခတ်ပြီး နောက် လှည့်ပစ်ခဲ့ပြီး မီးရှို့ခဲ့ကြောင်း သိရသည်။ ရိုဟင်ဂျာများသည် အနီးနားရှိ လယ်ကွင်းများတွင် နာရီပေါင်းများစွာ ခိုလှုံနေထိုင်ခဲ့ကြရသည်။ ထို့နောက် ၎င်းတို့အား ရက်ချိတ်တပ်တော် ထိန်းချုပ်မှုအောက်မှ နယ်မြေများဖြစ်သော ဖုံညိုလိပ်နှင့် အခြားကျေးရွာများသို့ သွားရောက်ရန် ရက်ချိတ်တပ်တော်မှ ညွှန်ကြားခဲ့သည်။

ဘူးသီးတောင်မြို့ပေါ်ရှိ မီးရှို့တိုက်ခိုက်မှု မတိုင်မီ ရက်များအတွင်း ရက်ချိတ်တပ်တော်သည် လက်နက်ကြီးများဖြင့် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်ခဲ့ပြီး ဒရုန်းဗုံးများဖြင့် ရိုဟင်ဂျာ စစ်ပြေးဒုက္ခသည်များ ခိုလှုံရာ ဘူးသီးတောင်မြို့ အထက်တန်းကျောင်းနှင့် ဆေးရုံတို့ကို တိုက်ခိုက်ခဲ့ရာ လူသေဆုံးမှုများနှင့် ဒဏ်ရာရမှုများ ရှိခဲ့ကြောင်းလည်း သိရသည်။ ဗမာစစ်တပ်မှ စစ်သားများ၊ ၎င်းတို့၏ ကိုယ်စား ခိုင်းစေသူများနှင့် အဓမ္မ စစ်သား စုဆောင်းခံရသော ရိုဟင်ဂျာ တပ်သားသစ်များသည် တိုက်ခိုက်မှုများ မဖြစ်ပွားမီက တည်းက မောင်တောမြို့နယ်သို့ ပြန်လည် ဆုတ်ခွာသွားထားပြီး ဖြစ်ကြောင်း ဘူးသီးတောင်မြို့ပေါ်မှ ဒေသခံများက ပြောသည်။

ရက်ချိတ်တပ်တော်မှ ဘူးသီးတောင်မြို့ကို မီးရှို့ဖျက်ဆီးမှု မဖြစ်ပွားမီ နေ့ရက်များ၊ ရက်သတ္တပတ်များအတွင်း ဘူးသီးတောင်မြို့နယ်ရှိ ရိုဟင်ဂျာအရပ်သားများကို အစုလိုက်အပြုံလိုက် သတ်ဖြတ်မှုနှင့် ပြန်ပေးဆွဲမှုများ၊ မီးရှို့ဖျက်ဆီးမှုများနှင့် ရွာအများအပြားအား အဓမ္မ ရွှေ့ပြောင်းစေခြင်းစသည့် ခိုင်လုံသော်လည်း၊ ယခုအချိန်အထိ အတည် မပြုနိုင်သေးသည့် သတင်းများ ကြားသိရသည်။ ယင်းကဲ့သို့ ရက်စက် ကြမ်းကြုတ်သည့် ရာဇဝတ်မှုများသည် တပ်မင်းချောင်း၊ ကျောက်ဖြူတောင်၊ လက်ဝဲဒက်ပြင်ရှည်၊ ငကျဉ်တောက်၊ ထန်းရှောက်ခံ၊ ပြာပင်ရင်း၊ ရွက်ညိုတောင်၊ ကွန်တိုင်နှင့် ဒပြုချောင်း ကျေးရွာ အုပ်စုများတွင် ဖြစ်ပွားခဲ့သည်ဟု ဆိုကြသည်။

သွေးခွဲအုပ်ချုပ်မှု မဟာဗျူဟာ

စစ်အစိုးရသည် ၎င်း၏ ဆယ်စုနှစ်များစွာ သက်တမ်းရှိသော သွေးခွဲအုပ်ချုပ်မှု မဟာဗျူဟာကို ရခိုင်ပြည်နယ်တွင် အသုံးပြုထားသဖြင့် ဆိုးရွားသော အကျိုးသက်ရောက်မှု ရှိခဲ့သည်။ ဖေဖော်ဝါရီလမှစ၍ ဗမာစစ်တပ်သည် စစ်တွေနှင့် ကျောက်ဖြူမြို့ရှိ ဒုက္ခသည် စခန်းများမှ သာမက ဘူးသီးတောင်နှင့် မောင်တောမြို့နယ်များရှိ ကျေးရွာများမှ ရိုဟင်ဂျာ ထောင်ပေါင်းများစွာကို အတင်း

အဓမ္မ တပ်သားစုဆောင်းခဲ့သည်။ ရိုဟင်ဂျာအသိုက်အဝိုင်းအပေါ် စစ်အစိုးရ၏ လွတ်လပ်စွာ သွားလာခွင့် ကန့်သတ်ချက်များကြောင့် ရိုဟင်ဂျာများ ထွက်ပြေးရန် သို့မဟုတ် ထိုစစ်မှုထမ်းအမိန့်များကို ရှောင်ရှားရန်မှာ အလွန်ခက်ခဲသည်။ အတင်းအကြပ် စစ်သားအဖြစ် စုဆောင်းထားသော ရိုဟင်ဂျာ တပ်သားသစ်များကို AA နှင့် တိုက်ပွဲထဲသို့ စေလွှတ်ခဲ့ပြီး စစ်အစိုးရသည် ၎င်းတို့ကို အမြောက်စာအဖြစ် အသုံးပြုနေသည်။ ရာပေါင်းများစွာ အသက်ဆုံးရှုံးခဲ့ရပြီးကြောင်း စိုးရိမ်နေကြသည်။ မောင်တောနှင့် သံတွဲတို့တွင် AA နှင့် တိုက်ပွဲများ၌ ဗမာစစ်တပ်မှ ရိုဟင်ဂျာ စစ်မှုထမ်းများကို အသုံးပြုနေကြောင်း ပြည်တွင်း မီဒီယာများက ရေးသားဖော်ပြသည်။ AA မှလည်း အရေအတွက် ပိုနည်းသော်လည်း ဘူးသီးတောင်၊ မောင်တောနှင့် မင်းပြားမြို့နယ်များတွင် ရိုဟင်ဂျာများကို အတင်းအဓမ္မ တပ်သားစုဆောင်းခဲ့သည်။

တချိန်တည်းမှာပင် စစ်အစိုးရသည် စစ်တွေနှင့် ဘူးသီးတောင်ရှိ ရိုဟင်ဂျာလူထုအား AA ကို ရှုတ်ချရန် ၎င်းတို့စီစဉ်သည့် ဆန္ဒပြပွဲများတွင် ပါဝင်ရန် အတင်းအကြပ် ဖိအားပေးခဲ့သည်။ ရိုဟင်ဂျာများ အပေါ် လူမျိုးရေး၊ ဘာသာရေးမုန်းတီးမှုနှင့် အကြမ်းဖက်မှုများ ဖြစ်ပွားအောင် လှုံ့ဆော်ရန် ဝါဒဖြန့်ချိရေး အတွက် စစ်တပ်သည် ဤသည်ကို အသုံးပြုထားသည်။

ထို့အပြင် ဗမာ့တပ်မတော်သည် အာရကန်-ရိုဟင်ဂျာ ကယ်တင်ရေး တပ်မတော် (အာဆာအဖွဲ့) ခေါ် Arakan Rohingya Salvation Army (ARSA)၊ အာရကန် ရိုဟင်ဂျာတပ်မတော် ခေါ် Arakan Rohingya Army (ARA)၊ ရိုဟင်ဂျာသွေးစည်းညီညွတ်ရေးအဖွဲ့ ခေါ် Rohingya Solidarity Organization (RSO) တို့နှင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်လျက်ရှိသည်။ အဆိုပါအဖွဲ့များမှ တိုက်ခိုက်ရေး သမားများသည် ဗမာစစ်တပ်နှင့်အတူတွဲ၍ ရက္ခိုင့်တပ်တော်နှင့် တိုက်ပွဲများတွင် ဆင်နွှဲနေကြောင်း ဆိုကြသည်။ ထို့ထက်ပို၍ စိုးရိမ်ဖွယ်ရာမှာ အဆိုပါအဖွဲ့များသည် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံရှိ ရိုဟင်ဂျာ ဒုက္ခသည်စခန်းများမှ ရိုဟင်ဂျာဒုက္ခသည်များကို ပြန်ပေးဆွဲကာ ဗမာစစ်တပ်နှင့်အတူ တိုက်ပွဲဝင်ရန် မောင်တောသို့ လူကုန်ကူးမှုများ ပြုလုပ်နေကြောင်း [ခိုင်လုံသော သတင်းများ](#) ရှိနေသည်။ ကျွန်ုပ်တို့သည် [ARSA](#)၊ ARA နှင့် RSO ကို ထပ်လောင်း၍ လုံးဝ ငြင်းပယ်သည်။ ထိုအဖွဲ့များသည် ရိုဟင်ဂျာ အသိုက်အဝန်းများအား ကိုယ်စားမပြုပေ။ သူတို့၏လုပ်ရပ်များကို ပြတ်ပြတ်သားသား ရှုတ်ချသည်။

ဧပြီလအတွင်းက ARSA တပ်ဖွဲ့ဝင်များ၊ စစ်မှုထမ်းရသော ရိုဟင်ဂျာ တပ်သားများနှင့်အတူ ဗမာ့တပ်မတော်သည် ဘူးသီးတောင်ရှိ ရခိုင်နေအိမ်များကို မီးရှို့တိုက်ခိုက်မှုများ ကျူးလွန်ကြောင်း သတင်းများ ထွက်ပေါ်လာခဲ့သည်။ မေလအတွင်းကလည်း မောင်တောတွင် ဖြစ်ပွားခဲ့ကြောင်း အလားတူ သတင်းများ ရေးသားခဲ့ကြသည်။ ဤကဲ့သို့သော ရာဇဝတ်မှုများကို ကျွန်ုပ်တို့ အပြည့်အဝ ရှုတ်ချသည်။ ၎င်းတို့၏ စကားလုံးများနှင့် လုပ်ရပ်များသည် ရိုဟင်ဂျာအသိုက်အဝိုင်းကို ကိုယ်စား

မပြုပါ။ ဤသို့သော တိုက်ခိုက်မှုများကြောင့် အိုးအိမ်များ ဆုံးရှုံးရသော ဝေဒနာကို ကျွန်ုပ်တို့ ကောင်းကောင်း သိရှိနားလည်ပြီး ဤသို့ ရာဇဝတ်မှု ကျူးလွန်ခံရသူ ရခိုင်များနှင့်အတူ ကျွန်ုပ်တို့ အပြည့်အဝ စည်းလုံးညီညွတ်စွာ ရပ်တည်သည်။

ဤနောက်ခံအခြေအနေတွင် ရက်စွဲတပ်တော်မှ ရိုဟင်ဂျာများအပေါ် နိုင်ငံတကာဥပဒေ ချိုးဖောက်မှုများနှင့် စစ်ရာဇဝတ်မှုများဖြစ်ရန် အလားအလာရှိသော ရာဇဝတ်မှုများ၏ ပြင်းထန်မှု တိုးမြှင့်လာပြီး အပြောအဆိုတွင်လည်း သိသာထင်ရှားသော ပြောင်းလဲမှုတခု ရှိလာသည်။ ULA/AA ခေါင်းဆောင်များသည် ရိုဟင်ဂျာများအား ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်မှ ဝင်ရောက်လာသူများဟု ရည်ညွှန်းရန် နှိမ်ချ ဆက်ဆံသော သဘောဖြင့် ရိုဟင်ဂျာများကို “ဘင်္ဂါလီ” နှင့် “မူဆလင် အစွန်းရောက်များ” ဟု ကြိမ်ဖန်များစွာ သုံးနှုန်းထားသည်။

လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းအားလုံးသည် နိုင်ငံတကာဥပဒေကို လိုက်နာရမည်

အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဥပဒေမှ ပြည်တွင်း လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခတွင် ပါဝင်သော အဖွဲ့များအားလုံးသည် အရပ်သားများနှင့် အရပ်သား အဆောက်အအုံများကို ထိခိုက်မှုအနည်းဆုံးဖြစ်အောင် ကြိုတင်ကာကွယ်မှုများ ဆောင်ရွက်ရန် လိုအပ်သည်။ အဖွဲ့များသည် တိုက်ပွဲဝင် စစ်သည်များနှင့် အရပ်သားများကြား၊ စစ်ဘက် ရည်မှန်းချက်များနှင့် စာသင်ကျောင်းများ၊ ဆေးရုံများကဲ့သို့သော အရပ်ဘက် အဆောက်အအုံများအကြား ခွဲခြားရမည်။ ပဋိပက္ခတွင် ပါဝင်သော အခြားအဖွဲ့များ၏ အပြုအမူ မည်သို့ပင်ရှိစေကာမူ အခြေအနေအားလုံးတွင် အရပ်သားများအပေါ် လက်တုံ့ပြန်တိုက်ခိုက်ခြင်းကို လုံးဝ တားမြစ်ထားသည်။ အရပ်သားများနှင့် အရပ်ဘက် အဆောက်အအုံများကို တိုက်ခိုက်ခြင်းနှင့် ခိုးယူခြင်း၊ လုယက်ခြင်းများကို တားမြစ်ထားပြီး ၎င်းတို့သည် စစ်ရာဇဝတ်မှုများ မြောက်နိုင်သည်။ အရပ်သားများကို ရွှေ့ပြောင်းစေခြင်းသည် ကြီးမားသော အန္တရာယ်မှ အရပ်သားများကို ကာကွယ်ပေးရန် သို့မဟုတ် အရေးကြီးသော စစ်ရေးအကြောင်းအရင်းများအတွက် စသည့် ထူးခြားသော အခြေအနေများမှသာလျှင် အကျိုးအကြောင်း သင့်ပြီး ဤသည်မှာ အများပြည်သူ အကျိုးစီးပွားအတွင်း၌သာ ဖြစ်ရမည်။

ULA/AA သို့ အကြံပြုချက်များ

ရိုဟင်ဂျာအဖွဲ့အစည်းများမှ လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်မှုများနှင့် ရိုဟင်ဂျာအသိုက်အဝိုင်းအား အစုလိုက် အပြိုလိုက် အတင်းအကျပ် ရွှေ့ပြောင်းခိုင်းစေခြင်းကို ချက်ချင်းရပ်တန့်ရန် ရက်စွဲတပ်တော်အားတိုက်တွန်းသည်။ ရိုဟင်ဂျာအရပ်သားများကို ကာကွယ်ရန်နှင့် လက်ရှိအကျပ်အတည်းကို ဖြေ

ရှင်းရန် ရကွိုင်အမျိုးသားအဖွဲ့ချုပ်/ရကွိုင်တပ်တော်နှင့် အရေးပေါ် တွေ့ဆုံဆွေးနွေးရန် ကျွန်ုပ်တို့ တောင်းဆိုသည်။

ရကွိုင်အမျိုးသားအဖွဲ့ချုပ်/ရကွိုင်တပ်တော်၏ ခေါင်းဆောင်များအား သွေးခွဲအုပ်ချုပ်မှု ကစားနည်း များ ကစားနေသည့် ဗမာစစ်တပ်၏ ထောင်ချောက်နှင့် ရခိုင်ပြည်နယ်မှ လူထု အချင်းချင်း ရန်တိုက် ပေးရန် ကြိုးပမ်းခြင်း ထောင်ချောက်အတွင်းသို့ မကျရောက်စေရန် တောင်းဆိုလိုက်သည်။ ဤသို့ ဖြစ်လျှင် အာဏာသိမ်းစစ်အစိုးရသာ အကျိုးရှိမည်။

လွတ်လပ်သော ရခိုင်ပြည်နယ်ကို အစုလိုက်အပြုံလိုက် လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်မှုများဖြင့် စတင် ပါက ကမ္ဘာ၏အမြင်တွင် ထာဝစဉ် အမည်းစက်ထင်သွားမည်။ ရခိုင်ကဲ့သို့သော တိုင်းရင်းသား လူမျိုး များသည် ဗမာတို့၏ လွှမ်းမိုးချုပ်ကိုင်မှု သို့မဟုတ် ဖိနှိပ်ညှဉ်းပန်းမှုကို မလိုချင်ကြသကဲ့သို့ ရခိုင်ပြည် နယ်ရှိ ရိုဟင်ဂျာအပါအဝင် တိုင်းရင်းသားများနှင့် ဘာသာရေးလူနည်းစုများသည် ရခိုင်တို့၏ လွှမ်းမိုး ချုပ်ကိုင်၊ ဖိနှိပ်ညှဉ်းပန်းခံရမည်ကို မလိုချင်ကြပေ။

ရိုဟင်ဂျာများသည် ရခိုင်ပြည်တွင် ဗမာစစ်အုပ်ချုပ်ရေးအောက်တွင်မဟုတ်ဘဲ တန်းတူညီမျှသူများ အဖြစ် နေထိုင်လိုကြသည်။ ကျွန်ုပ်တို့သည် ရခိုင်နှင့် အခြား မတူကွဲပြားသော လူမျိုးများ၊ ဘာသာ ရေး အသိုက်အဝန်းများနှင့် လက်တွဲလျက်၊ တန်းတူညီမျှစွာ၊ ကျွန်ုပ်တို့၏ ရိုဟင်ဂျာ ဖြစ်တည်မှု လက္ခဏာအတွက် ဂုဏ်သိက္ခာနှင့် လေးစားမှုတွင် မြစ်ဖျားခံလျက် ငြိမ်းချမ်းစွာ အတူယှဉ်တွဲနေထိုင် နေထိုင်လိုသည်။ ရိုဟင်ဂျာ လက္ခဏာကို လေးစားလိုက်နာလိုပါသည်။ ကျွန်ုပ်တို့ လိုချင်သည်မှာ ဆွေးနွေးမှု ပါဝင်နိုင်ခြင်းနှင့် ချမှတ်မည့် ဆုံးဖြတ်ချက်များတွင် ပါဝင်နိုင်ခြင်းသာ ဖြစ်သည်။

နောက်ခံအကြောင်းအရာ

၂၀၁၇ ခုနှစ် ရိုဟင်ဂျာ လူမျိုးတုံးသတ်ဖြတ်မှုမှ အသက်ရှင် ကျန်ရစ်သူ ၆၀၀,၀၀၀ ခန့် သည် ရခိုင် ပြည်နယ်တွင် ကျန်ရှိနေဆဲ ဖြစ်သည်။ အများဆုံးဖြစ်သော ရိုဟင်ဂျာ ခန့်မှန်းဦးရေ ၂၆၀,၀၀၀ သည် ဘူးသီးတောင်မြို့နယ်တွင် ရှိသည်။ ရိုဟင်ဂျာ ၁၄၀,၀၀၀ ခန့်အား စစ်တွေ၊ ပေါက်တော၊ မြေပုံနှင့် ကျောက်ဖြူ ကမ်းရိုးတန်းမြို့များရှိ ဒုက္ခသည်စခန်းများတွင် ကန့်သတ်ချုပ်ချယ်ထားသည်။ သောင်း နှင့်ချီသော ရိုဟင်ဂျာများမှာ မောင်တောမြို့နယ်တွင် ရှိပြီး အခြားသော ရိုဟင်ဂျာလူထုများ သည် ရသေ့တောင်၊ ကျောက်တော်၊ မင်းပြားနှင့် မြောက်ဦးတို့တွင် စုနေသည်။

၂၀၂၃ ခုနှစ်၊ အောက်တိုဘာလ ၂၇ ရက်နေ့တွင် ရက္ခိုင့်တပ်တော်၊ မြန်မာအမျိုးသားဒီမိုကရက်တစ် မဟာမိတ်တပ်မတော်နှင့် တအာင်းအမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေး၊ တပ်မတော်တို့ ပါဝင်သော ညီ နောင် မဟာမိတ်သုံးဖွဲ့သည် အာဏာသိမ်းစစ်တပ်ကို ဆန့်ကျင်သော ၁၀၂၇ စစ်ဆင်ရေးကို ရှမ်းပြည် မြောက်ပိုင်းတွင် စတင်ခဲ့သည်။ မဟာမိတ်အဖွဲ့သည် ဗမာစစ်တပ်အပေါ် လျင်မြန်စွာ အောင်မြင်မှု များ ရခဲ့ပြီး နိုင်ငံ၏ အခြားဒေသများတွင် အလားတူ စစ်ဆင်ရေးများကို အားတက်ဖွယ် လှုံ့ဆော်ပေး ခြင်းအတွက် ချီးကျူးလေးစားခံရသည်။ နိုဝင်ဘာလ ၁၃ ရက်နေ့တွင် ရက္ခိုင့်တပ်တော်သည် ရခိုင် ပြည်နယ်ကို အာရုံစိုက် လာခဲ့ပြီး ရခိုင်နှင့် ရိုဟင်ဂျာ အသိုက်အဝန်းများသည် ဆိုင်ကလုန်းမိုခါ မုန်တိုင်းဒဏ်မှ ပြန်လည် ရုန်းထရန် ရုန်းကန်နေရသည့်တိုင် ဗမာစစ်တပ်အား ထိုးစစ်များ စတင် ဆင်နွှဲခဲ့သည်။ AA သည် နယ်မြေစိုးမိုးမှု အပြည့်အဝ မရမချင်း တိုက်ပွဲများကို ရပ်တန့်မည် မဟုတ် ကြောင်း ထပ်ခါတလဲလဲ ထုတ်ပြန်ထားသည်။

ရခိုင်ပြည်နယ်တွင်း ပဋိပက္ခများတွင် ပါဝင်ပတ်သက်သူအားလုံးသည် နိုင်ငံတကာ လူသားချင်း စာနာ ထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ ဥပဒေကို ပုံမှန် ချိုးဖောက်နေကြသည်။ ရိုဟင်ဂျာ၊ ရခိုင်၊ မြို့နှင့် ကမန် စသော အခြား တိုင်းရင်းသား အသိုက်အဝိုင်းများ များစွာ ဒုက္ခရောက်နေကြသည်။ စစ်အစိုးရ၏ လေကြောင်း တိုက်ခိုက်မှုနှင့် လက်နက်ကြီးများဖြင့် ပစ်ခတ်မှုကြောင့် အရပ်သားများ ရာနှင့်ချီ သေ ဆုံးခဲ့ရသည်။

ရက္ခိုင့်တပ်တော်သည် ရခိုင်ပြည်နယ် (၁၇) မြို့နယ်ထဲမှ ပေါက်တော၊ မင်းပြား၊ ကျောက်တော်၊ မြောက်ဦး၊ မြေပုံ၊ ပုဏ္ဏားကျွန်း၊ ရမ်းဗြဲ၊ ရသေ့တောင်နှင့် မကြာသေးမီက ရခိုင်ပြည်နယ် မြောက်ပိုင်း တွင် တည်ရှိသော ဘူးသီးတောင်မြို့နယ် အပါအဝင် ကိုးမြို့နယ်သာမက ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံနှင့် နယ်နိ မိတ်ချင်းထိစပ်နေသော မောင်တောမြို့နယ် မြောက်ပိုင်းကိုပါ ထိန်းချုပ်ထားသည်။ ပြည်နယ်၏ တောင်ဘက်တွင် သံတွဲမြို့နယ်နှင့် မြောက်ဘက်တွင် မောင်တောမြို့နယ်တို့တွင် တိုက်ပွဲများ ပြင်း ထန်စွာ ဆက်လက် ဖြစ်ပွားလျက် ရှိသည်။

ဘူးသီးတောင်နှင့် မောင်တောမြို့နယ်များတွင် စစ်အင်အား အမြောက်အမြား ချထားသည်။ ဗမာ စစ် တပ်၏ တပ်ရင်းများသည် ဘူးသီးတောင်ဒေသရှိ ရိုဟင်ဂျာကျေးရွာများ အနီးတွင် တည်ရှိပြီး မောင်တောနယ်မြေတွင် နယ်ခြားစောင့်ရဲတပ်ရင်း ကင်းစခန်းများသည် ရိုဟင်ဂျာကျေးရွာများ ဘေး တွင် ရှိသည်။ စစ်ကောင်စီ (စကစ) မှ လေကြောင်း တိုက်ခိုက်မှုများ ပြုလုပ်နေချိန်တွင် ရက္ခိုင့်တပ်တော်မှ လက်နက်ကြီးများဖြင့် တိုက်ခိုက်မှုများ ပြုလုပ်ခဲ့သောကြောင့် ရိုဟင်ဂျာ ကျေးရွာ များသည် စစ်တလင်းများ ဖြစ်လာခဲ့သည်။

ဘူးသီးတောင်မြို့နယ်ကို ရကွိုင်တပ်တော်က သိမ်းပိုက်ပြီး နောင်လာမည့် ရက်များနှင့် ရက်သတ္တပတ် များအတွင်း မောင်တောမြို့နယ်အတွင်း တိုက်ပွဲများ ဆက်လက်၍ ပိုမိုပြင်းထန်လာ ဖွယ်ရှိသည်။ နယ်ခြားစောင့်ရဲတပ်ရင်း ကင်းစခန်းများ အနီးရှိ ရိုဟင်ဂျာ ကျေးရွာများတွင် တိုက်ပွဲများ ဖြစ်ပွားနေပြီးသား ဖြစ်သည်။ မကြာသေးမီရက်များအတွင်း ဗမာ့တပ်မတော်မှ အမှတ် (၂၂) ခြေမြန်တပ်မ ဌာနချုပ် (တပ်မ၂၂) မှ နောက်ထပ် တပ်ဖွဲ့ဝင် ၅၀၀ ခန့်ကို မောင်တောသို့ တပ်ဖြန့်ထားခဲ့ကြောင်း ပြည်တွင်း မီဒီယာများ၏ စိုးရိမ်စရာ သတင်းရေးသားမှုများအရ သိရသည်။ ယခင် ၂၀၁၉ ခုနှစ်အတွင်း ဖြစ်ပွားခဲ့သော ပဋိပက္ခအတွင်း တပ်မ၂၂ သည် ရခိုင်နှင့် ရိုဟင်ဂျာလူမျိုးများ အပေါ်စစ်ရာဇဝတ်မှုများ ကျူးလွန်ခဲ့ကြောင်း စွပ်စွဲခံထားရသည်။

စစ်အစိုးရ၏ သတင်းအမှောင်ချရန် အလှည့်ကျ ဆက်သွယ်ရေး ဖြတ်တောက်မှုကြောင့် ရခိုင်ပြည်နယ်မှ သတင်းများ ထွက်လာရန် နှေးကွေးနေသည်။ ရခိုင်ပြည်နယ်မြောက်ပိုင်းတွင် အင်တာနက် အသုံးပြုနိုင်ခြင်းနှင့် မြန်မာ့မီဘိုင်းလ်ဖုန်းကွန်ရက်များကို အဓိကအားဖြင့် ဖြတ်တောက်ထားရာ ရက်စက်ကြမ်းကြုတ်သည့် ရာဇဝတ်မှုများ ဖြစ်နိုင်ခြေကို မြင့်မားစေသည်။ ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ် ဆင်းမ်ကတ်များကိုင်ဆောင်ထားသော ရိုဟင်ဂျာများနှင့် ရံဖန်ရံခါ ပြတ်တောက်၊ ကြိုကြားကြိုကြား ဆက်သွယ်မှု ရရှိနိုင်သော်လည်း လိုင်းချိတ်ဆက်မှုမှာ ယေဘုယျအားဖြင့် အလွန်ညံ့ဖျင်းသည်။

လက်မှတ်ရေးထိုးသောအဖွဲ့အစည်းများ

- Arakan Rohingya Development Association - Australia
- Arakan Rohingya National Organisation (ARNO)
- Arakan Rohingya Union (ARU)
- Australian Burmese Rohingya Organization
- British Rohingya Community
- Burmese Rohingya Association in Japan (BRAJ)
- Burmese Rohingya Association in Queensland- Australia (BRAQA)
- Burmese Rohingya Association of North America (BRANA)
- Burmese Rohingya Community in Denmark (BRCD)
- Burmese Rohingya Community Netherlands (BRCNL)
- Burmese Rohingya Organisation UK (BROUK)
- Burmeses Rohingya Community of Georgia, Atlanta (BRCG)
- Canadian Burmese Rohingya Organisation
- European Rohingya Council (ERC)
- Free Rohingya Coalition (FRC)
- Los Angeles Rohingya Association

- Rohingya Action Ireland
- Rohingya American Council (RAC)
- Rohingya Association of Canada
- Rohingya Centre Canada
- Rohingya Community in Japan (RCJ)
- Rohingya Community in Norway (RCN)
- Rohingya Human Rights Initiative
- Rohingya Human Rights Network
- Rohingya Organisation Norway (RON)
- Rohingya Women Development Network-RWDN
- RW Welfare Society (RWWS)
- Swedish Rohingya Association (SRA)

ပိုမိုသိရှိလိုပါက ဆက်သွယ်ရန် -

ဦးထွန်းခင် +44 78 8871 4866

ဦးနေဆန်းလွင် +49 176 6213 9138